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a r m a n m e l i . i r انتخاب استانداران مناطق ترک نشین چه پیامی دارد؟     

سرداران در قامت استاندار

گفت وگــو
حسن لاسجردی در گفت وگو با آرمان ملی:     

 ایران و ترکیه 
در مسائل منطقه ای رقابت دارند  

  اسرائیل نگران به نتیجه رسیدن مذاکرات برجام است
 دولت به دنبال اولویت دهی روابط با کشورهای منطقه است

آرمان ملی: دولــت رئیسی بــــا انتصاب ۶ 
استاندار در این هفته رکوردشکنی کرد و سرعت 
تغییر مدیران را بیش از گذشته افزایش داد. در 
میان استانداران منصوب شده، دو استانداری که 
برای آذربایجان شرقی و غربی انتخاب شده بودند، 
مورد توجه رسانه ها قرار گرفتند و این تلقی وجود 
داشت که انتصاب این افراد، بی ارتباط با تحولات 
شمال غرب ایران نیست. رئیس جمهور درحالی 
عابدین خرم فرمانده سپاه عاشورا را به عنوان 
استاندار آذربایجان شرقی منصوب کرد که همان 
روز مهم ترین استانداری را در خراسان رضوی 
به سردار یعقوب علی نظری فرمانده سپاه امام 
رضا سپرده بود. اما اصولگرایان تندرو اعتقاد 
داشتند انتصاب استاندار آذربایجان شرقی 
برای کنترل بیشتر اوضاع امنیتی منطقه است؛ 
چنانچه انتخاب سردار وحیدی به عنوان وزیر 
کشور نیز بیش از هر چیز این پیام را داشت 
که از این پس قرار است با اعتراضات مردمی، 
برخوردهای تندتری کرد؛ چه آنکه فردی به 
این سمت منصوب شده که بیش از هر چیز 
سابقه  نه  است،  برجسته  او  نظامی  سابقه 
اعتقادش به تحزب و نهادهای اجتماعی و 
سیاسی. طبیعی است او نیز افرادی را برای 
استانداری پیشنهاد دهد که سابقه نظامی آنها 
بیشتر باشد. رزومه استانداران نیز موید همین 
نکته است؛ چنانچه فرماندهی در عملیات های 
والفجر ۴، نصر ۵، کربلای ۱۰ و بعد از قبول 
قطعنامه ۵۹۸ و پایان دفاع مقدس، ریاست 
ستاد تیپ ۴۸ فتح و لشکر استقراری سردشت، 
فرماندهی سپاه پیرانشهر، سلماس، خوی، 
معاونت هماهنگ کننده منطقه بسیج استان 
آذربایجان غربی، فرماندهی لشکر عملیاتی ۳ 
حمزه سیدالشهدا، جانشین فرماندهی سپاه 
شهدا و فرمانده سپاه شهدای آذربایجان غربی 
از جمله سوابق استاندار جدید آذربایجان شرقی 
است. عابدین خرم جزء گزینه های پیشنهادی 
مجمع نمایندگان آذربایجان شرقی به وزارت 
کشور بود. هواداران فوتبال در تبریز هم خاطرات 
خوبی از عابدین خرم ندارند. در زمان او باشگاه 
تراکتور به محمدرضا زنوزی مطلق واگذار شد 
که بعد از یکی دو سال، دستاورد خوبی برای این 
تیم تبریزی نداشت. خرم بعد از اعتراضات آبان 
۹۸ گفته بود »در اغتشاشات اخیر نیز بخشی از 
موارد در اثر بی تدبیری و کج سلیقگی ها صورت 
گرفت، اما کارگردانی اساسی در پشت این جریان 
وجود داشت و دشمن همه مسائل کشور را 
روزانه رصد می کند تا نقایص و نقاط آسیب پذیر 
را شناسایی کرده و نفوذ کند. قریب به یک 
دهه است که دشمن در حال انجام ناامنی های 
فیزیکی در کشور های پیرامون ماست و زمانی 
که از هجمه های سخت افزاری نتیجه نمی گیرد، 
به هجمه های نرم افزاری روی می آورد و تلاش 
می کند تا اذهان، باور ها و خواسته های مشروع 
یک ملت را به اضطراب و التهاب بدل کرده و در 
کشور های اسلامی جنگل داخلی به راه اندازد.« 

پیام رئیسی
در استان آذربایجان غربی، اما اوضاع از این 
هم پیچیده تر است. همان لحظه ای که خبر 
استاندار شدن محمدصادق معتمدیان منتشر 
شد، برخی رسانه های محلی این انتصاب را خلاف 
خواسته ستاد های رئیسی خواندند. معتمدیان در 
دولت روحانی استاندار خراسان رضوی و خراسان 
جنوبی بود و پیش از آن هم مدیرکل اطلاعات 
آذربایجان غربی. ابتدا به نظر می رسید دلیل این 
ناراحتی همین است که معتمدیان از مدیران 
دوره قبل است. اما دلیل واقعی را باید جای 
دیگری جست وجو کرد. آذربایجان غربی، همزمان 
میزبان کرد ها و ترک هاست و گاهی در سال های 
اخیر، این همزیستی منجر به اختلافاتی هم شده 
است. برخی در منطقه عموما منتقد وضع موجود 
هستند و تصورشان این بود که با رای به روحانی 
در وضعیت آنها تغییری ایجاد خواهد شد، به 
همین دلیل بالاترین رای به روحانی در این استان 
اتفاق افتاد و روحانی هم در سال ۹۶ تندترین 
مواضع را در سخنرانی ارومیه گرفت؛ با این حال 
روحانی استاندار خود را از میان آنها انتخاب نکرد 
اما حالا ابراهیم رئیسی در این منطقه، یک کرد 
را به عنوان استاندار منصوب کرده است. برخی 
فعالان سیاسی در این استان نوشتند که این 
انتخاب رئیسی پیام مهمی به ترکیه و جمهوری 
آذربایجان است، اما ظاهرا حامیان محلی ابراهیم 

رئیسی را ناامید کرده است.
  حقیقت ماجرا

چه  بخواهیم  چه  که  است  آن  حقیقت 
نخواهیم، اختلافات در برخی مناطق ایران وجود 
دارد و به همین دلیل وضعیت آنها  را تحت الشعاع 
قرار گرفته است. با این حال ترک ها منطقه 
معتقدند سهم آنها در مدیریت کشور بسیار 
پایین است؛ از جمله علی نیکزاد که تاثیر زیادی 
دارد و به شکلی لیدر آنها محسوب می شود، از 
حضور کم ترک ها در کابینه انتقاد کرد و ادعا 
کرده بود بهرام عین اللهی وزیر بهداشت با لابی 
او به مجلس رفته است. استاندار آذربایجان غربی 
برخی  و  در چنین شرایطی منصوب شده 
معتقدند او توانایی مدیریت اختلافات را ندارد؛ 
به خصوص اینکه چند فایل صوتی منتشر شده 
از او به این موضوع دامن زده است؛ در یک مورد 
در فروردین امسال، وقتی بخشدار کدکن از 
وضعیت بد منطقه گلایه می کند، با واکنش 
تند معتمدیان روبه رو شده بود. بخشدار از 
استاندار خراسان رضوی نیز می خواهد مشکلات 
مردم کدکن مطرح شود بار دیگر استاندار 
خراسان رضوی این اجازه را از وی سلب کرده و 

نمی گذارد صحبت ها شنیده شود.

گزارش

آرمان ملی: روزهای گذشته انتشار 
خبر آزادی دو تن از رانندگان ایرانی که در 
جمهوری آذربایجان بازداشت شده بودند، 
حاکی از کاهش تنش بین ایران و آذربایجان 
داشت اما سخنان اخیر اردوغان در ارتباط 
با آذری های ایران و ارتباط آن با روابط ایران با همسایه شمال 
 غربی خود باعث التهاب افکارعمومی داخلی شد. از سوی دیگر 
نشانه هایی مبنی بر ازسرگیری مذاکرات برجام  همزمان با انتشار 
خبر احتمال سفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نیز دیده می شود. تحولات پیرامون برجام و آینده 
این توافق و همچنین چشم انداز ازسرگیری روابط سیاسی بین 
ایران و عربستان را »آرمان ملی« با حسن لاسجردی، کارشناس 
مسائل سیاسی، تحلیلگر مسائل بین المللی به گفت وگو پرداخته 

است که می خوانید.
 درحالی هر دو کشور ایران و جمهوری آذربایجان 
تلاش می کنند تا تنش بین دو کشور کاهش پیدا کند، 
سخنان اخیر رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه بار 
دیگر باعث التهاب افکارعمومی در ایران شد، اردوغان با 

چه هدف و نیتی این سخنان را بر زبان می آورد؟
درباره مواضع اردوغان در رابطه با موضوع ایران و جمهوری 
آذربایجان، آنچه مسلم است، اردوغان تلاش دارد در ظاهر نشان 
دهد که خواهان آرامش، پایان بحران و با ثبات شدن موضوع است 
اما در عمل آنچه رخ می دهد برهم زننده و تهییج کننده است. به 
این دلیل است که سیاست منطقه ای اردوغان با این پیش فرض 
و ذهنیت پیش می رود که آنان علاقه مند هستند که ترکیه را 
به عنوان قدرت اول منطقه مطرح کنند و در عین حال موضوع 
مهم و اساسی قومیت گرایی در تفکرات اردوغان باعث شده که 
ملت ترک را بهانه کنند و به این وسیله با آذربایجان تلاش کنند 
که یک همگرایی و نزدیک شدن سیاسی و اقتصادی را پیش ببرند 
و در عین  حال رقابت بین ایران و ترکیه در مسائل منطقه ای است 
تا به نوعی درحقیقت این رقابت معنا دار شود و به طور مشخص 
اردوغان تلاش می کند در فضای این رقابت ها بیشترین امتیازات 
را بگیرد و این امتیازات به این معنی است که در ظاهر تلاش 
می کند که حرف ها و تفکراتش نشان دهنده رفتار منطقی و رفتار 
منطبق با منافع باشد اما در برخی از مواقع و در برخی از موضوعات 
مثل موضوع آذربایجان مجموع نکاتی که تا حالا اعلام کرده و از 
میان سیاست های کشور ترکیه معلوم شده به نظر می رسد که 
بیشتر آنها دارند از این فرصت برای ایجاد امتیاز برای خودشان 
استفاده می کنند و همان طور که گفتم با کمک ها و حمایت هایی 
که دارند  انجام  می دهند و با باز کردن پای اسرائیل تلاش می کند 
که در تقسیم تحولات منطقه بیشترین امتیاز  را به دست آورند.

 مواضع تهاجمی اسرائیل نسبت به ایران و سکوت ما 
 را چگونه تحلیل می کنید؟

همان طور که مستحضرید  ایران به دنبال طرحی برای ارتباط 
با دنیا، حل مشکلات خودش، کاهش تنش ها در منطقه و ارتقای 
جایگاه خودش داشته است، اسرائیلی ها تلاش می کنند این 
بازی را به هم بزنند. مثلا این موضوع که اخیرا اسرائیلی ها برای 
اختصاص بودجه برای تهاجم مطرح کرده اند و یا دیدار های 
نفتالی بنت، نخست وزیر اسرائیل، با آمریکایی ها و تحولات دیگر 
که تحولات سیاسی است در مجموع نشان می دهد که آنها دارند 
حالا که موضوع مذاکرات یک مقداری دارد جلو می رود و طرح 
موضوع شده و احتمالا در روزهای آینده ایران و ۱+۵ مذاکراتی 
را داشته باشند، اسرائیلی ها نگران به نتیجه رسیدن مذاکرات 
هستند و لذا تلاش می کنند مقدمات این گفت وگوها را همراه با 
اماواگر کنند و تلاش می کنند بازی را به هم بزنند اما آنچه مسلم 
است این است که اسرائیل در شرایط فعلی توان چنین کاری را 

در شرایط فعلی داشته باشد.
 با توجه به شکاف هایی که بین خواسته های ایران 
و آمریکاست، این شکاف ها چه میزان در به سرانجام 

رسیدن مذاکرات موثر است؟
وقتی موضوع مذاکرات مطرح می شود هر کسی از نگاه 
خودش یار من خواهد بود. جمهوری اسلامی ایران در دولت 
سیزدهم به دنبال اولویت دهی به روابط با کشورهای منطقه و 
درعین حال پیگیری بحث مذاکرات است. اما همان طور که اعلام 
کردند مذاکرات اولویت نیست یعنی مثل دولت های یازدهم و 
دوازدهم اولویت یک نیست که همه به اصطلاح تخم مرغ ها را در 
سبد مذاکرات بگذارند و در عین  حال ایران در دولت سیزدهم  
به دنبال این می گردد که یک مقداری اصطلاحا فاصله خودش 
را با قدرت های بزرگ زیاد کند تا به این وسیله بتواند عطش 
طرف مقابل را که فکر می کند اگر مذاکره نکند، همه چیز به 
هم می ریزد را یک مقدار مدیریت کند. لذا اگر در حال حاضر  
کشورهای اروپایی و آمریکایی خیلی علاقه مند هستند که 
بگویند وقت در حال تمام شدن است، گزینه های روی میز تغییر 
پیدا کند، این ادبیات هایی که می شنویم به نظر من برای تهییج 
طرف مقابل برای حضور در میز مذاکره و تعیین تکلیف موضوع 

برجام است.
 همان طور که اشاره کردید دولت سیزدهم به دنبال 
اولویت دهی به روابط با کشورهای منطقه است، روند 
مذاکرات ایران و عربستان سعودی برای ازسرگیری 

مذاکرات را چگونه ارزیابی می کنید؟
مجموعه خبرهایی که تاکنون مطرح شده است حاکی 
از این است که روابط ایران با عربستان سعودی به رغم همه 
فرازونشیب هایی که در دوران ترامپ داشته است در حال حاضر 
با مذاکرات محرمانه ای که در عراق داشته اند و اقدام اخیر در 
بازگشایی سرکنسولگری ها داشتند در مجموع به نظر می رسد 
که به سمت آرامش حرکت می کند و روزهای آینده به دلایل 
مختلف ما خبر های مثبت و خوشحال کننده در ارتباط با ایران و 

عربستان خواهیم شنید.
 تحولات اخیر عراق بعد از برگزاری انتخابات پارلمانی 
و سرکار آمدن دولت جدید، چه تاثیری در روابط ایران و 

عراق خواهد داشت؟
فعلا فقط نتایج انتخابات را اعلام کرده اند. باید منتظر ماند و 
دید کدام ائتلاف می تواند تشکیل دولت بدهد. اگر ائتلاف پیروز 
و نخست وزیر مشخص بشود، در آن زمان می شود در مورد تاثیر 
آن بر روابط ایران و عراق صحبت کرد اما در حال حاضر اظهار نظر 

هنوز زود است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: لوایح چهارگانه 
گروه ویژه اقدام مالی موسوم به FATF شاید یکی از 
فرسایشی ترین لوایحی بوده که تاکنون در یکی از 
نهادهای انقلابی کشور مانده، خاک می خورد و به نظر 
می رسد هنوز هم عزمی برای حل و فصل این لوایح 
و تصویب آنها وجود ندارد. از سال ۱۳۸۸ که ایران به 
دلیل ملحق نشدن به FATF در لیست سیاه گروه ویژه 
اقدام مالی قرار گرفت، همواره بحث بر سر پیوستن یا 
عدم الحاق ایران به این گروه مطرح بوده است. البته 
در فضای پسابرجام، ایران از لیست سیاه به طور موقت 
خارج شد ولی در پی تصویب نشدن لوایح مرتبط با آن 
بار دیگر در این فهرست قرار گرفت. سال ها است که 
تلاش ها برای تصویب این لوایح در دولت  و مجلس 
به در بسته خورده است و مجموعه حاکمیت هم 
هنوز به نتیجه مشخصی درخصوص تصویب یا عدم 
تصویب این لوایح نرسیده است. همین مساله نیز  
باعث شده تا ایران برای چندمین بار در سال های 
اخیر در لیست سیاه FATF یعنی لیست کشورهای 
غیرهمکار و در معرض اقدام های تقابلی قرار گیرد. 
این در حالی است که در تشریح لوایح چهارگانه 
FATF و سرنوشت هر یک از آنها در مجاری قانونی 
ایران لازم به یادآوری است که لوایح مذکور عبارتند 
از اصلاح قانون مبارزه با تأمین مالی تروریسم، اصلاح 
قانون مبارزه با پولشویی، الحاق ایران به کنوانسیون 
جرایم سازمان یافته فرا ملی )پالرمو( و الحاق دولت 
جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون بین المللی 
مقابله با تأمین مالی تروریسم )CFT( که از چهار 

لایحه اشاره شده تاکنون لوایح »اصلاح قانون مبارزه 
با تروریسم« و »اصلاح قانون مبارزه با پولشویی« به 
تصویب رسیده اند اما لوایح پالرمو و CFT که در دی 
ماه سال ۱۳۹۸ و در پی تصویب مجلس و رد شورای 
نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد، 
همچنان بلاتکلیف باقی مانده اند. این در حالی است 
که دولت حسن روحانی تلاش های بسیاری برای 
تصویب این لوایح انجام داد و حتی پس از نوبت اولی 
که این لوایح از سوی مجمع تشخیص کنار گذاشته 
شد در نامه  ای به مقام معظم رهبری خواستار دستور 
به مجمع برای بررسی مجدد این لوایح شد و در دی 
ماه سال گذشته این اتفاق رخ داد  و رئیس مجمع از 
آغاز بررسی مجدد لوایح FATF خبر داد اما از آن زمان 
تاکنون اراده ای در مجمع برای تعیین تکلیف این لوایح 
وجود نداشته است. هر چند که به قرائت عده ای مجمع 
می خواست آن لوایح در دولت روحانی تصویب نشوند 
تا به نام آن دولت تمام نشود. اما شاهدیم که با گذشت 
2 ماه از روی کار آمدن دولت سید ابراهیم رئیسی هنوز 
هم این لوایح در مجمع معلق و بلاتکلیفند و معلوم 
نیست که در نهایت چه تصمیمی برای این لوایح 

اتخاذ خواهد شد. 
  معلق و بلاتکلیف

پیش از روی کار آمدن دولت سیزدهم به ریاست 
سید  ابراهیم رئیسی بسیاری بر این باور بودند که با 
روی کار آمدن دولتی اصولگرا تمام مسائل و توافقاتی 
که در دولت حسن روحانی با چالش و مشکل مواجه 
بود از جمله برجام و FATFدر دولت بعدی به راحتی 

تصویب خواهد شد. امیدها بر این بود که با تمام 
انتقادات حداقل در این دولت این مسائل چالشی 
حل و فصل شود. اما هر چه رو به جلو رفتیم نه 
برجام پیشرفت کرد و نه لوایح FATF رو به بررسی و 
تعیین تکلیف شد. این در حالی است که رئیس جمهور 
در زمان مناظرات انتخاباتی گفته بود »اگر منافع ملت 
در قراردادی تامین شد ما هیچ مشکلی نداریم.« حال 
پرسش اینجاست که دولت چگونه هنوز نتوانسته به 
شناسایی و تامین منافع ملت در FATF بپردازد؟ اگر 
دولت نگاهی به این لوایح و عزمی در جهت تصویب 
آن ندارد چه راه حل جایگزینی برای آن تدارک دیده 
است؟ آنچه مسلم است اگر همه تحریم ها نیز برداشته 
شود تا زمانی که ایران مقررات FATF را نپذیرد، 
نخواهند توانست با بانک های بین المللی ارتباط 
درست و موثری برقرار کند. از طرفی چندی است 
که ایران  به عنوان عضو رسمی سازمان همکاری های 
شانگهای پذیرفته شده است و همه اعضای این 
سازمان به خصوص کشورهایی همچون روسیه و 
چین که به نوعی متحد استراتژیک ایران نیز محسوب 
می شوند مقررات FATF را پذیرفته اند. اگر هدف مان 
از حضور در این پیمان گسترش فعالیت های اقتصادی 
و تقویت اقتصاد و خروج از شرایط فعلی اقتصاد ایران 
است، نباید این انتظار را داشته باشیم که کشورها 
اصول اقتصادی خود را در همکاری با ایران نادیده 
بگیرند و تحریم ها را دور بزنند. قدرمسلم الگوی تجاری 
حمل  و نقل یا ترابری بین کشورهای عضو پیمان 
شانگهای امکان پذیر است اما نیاز به زیرساخت ها 

دارد و باید بتوانیم زیرساخت های ترانزیتی در کشور 
را فعال کنیم که ایجاد این زیرساخت ها هم نیاز به 
سرمایه گذاری دارد و برای سرمایه گذاری در این 
 FATF حوزه بازهم باید به احیای برجام و پیوستن به
برگردیم. این درحالی است که گویا دولت رئیسی نیز 
چندان تمایلی به پذیرش و تصویب لوایح FATF ندارد 
چنانکه چندی پیش وزیر کشور در این خصوص گفت: 
»کسانی که FATF را ایجاد کردند و ادعا می کنند که 
ناظر بر فعالیت بانک های بین المللی هستند چگونه 
تاکنون نتوانسته اند از اقتصاد مواد مخدر جلوگیری 
کنند. ما حق داریم بدبین باشیم، زیرا کسانی که 
اقتصاد مواد مخدر را اداره می کنند در سازمان هایی که 
مدعی نظارت بر روند پولشویی هستند حضور دارند اما 
به قوانین آن عمل نمی کنند.«  محمد مهاجری فعال 
سیاسی اصولگرا نیز در این خصوص در توئیتی نوشت: 
 FATF آقای وزیر کشور برای اینکه نپیوستن ایران به«
را توجیه کند گفته کسانی که آن را درست کرده اند 
خودشان اهل پولشویی و قاچاق اند. خب آنهایی که 
شورای امنیت را درست کرده اند و عضو اصلی آنند 
خودشان عمال ناامنی  و جنگ هستند، پس چرا ایران 
از سازمان ملل خارج نمی شود؟!« صحبت اینجاست 
که دولت برای ارتباط و تعامل اقتصادی با سایر 
کشورها  و ارتباطات بین بانکی بین المللی باید لوایح 
دوگانه مانده از FATF را تصویب کند وگرنه نمی توان 
نسبت به تغییرات مثبت اقتصادی و تحول در آینده 

چندان امیدوار بود.
  ایران در لیست سیاه

کارگروه ویژه اقدام مالی )FATF( با صدور بیانیه ای 
اعلام کرد که نام ایران و کره شمالی همچنان در لیست 
سیاه این کارگروه باقی مانده است. کارگرو ویژه اقدام 
مالی از فوریه 2۰2۰ در سایه همه گیری ویروس کرونا 
فرآیند بررسی وضعیت کشورهایی که در لیست سیاه 
قرار داشتند را متوقف کرده بود. تحریم های کارگروه 
ویژه اقدام مالی علیه ایران شامل محدودیت در روابط 
مالی با شرکت های ایرانی، بررسی بیشتر تراکنش های 
مالی مرتبط با ایران، ارسال گزارش درخصوص انجام 
هرگونه مبادله مالی با ایران به این کارگروه و ممانعت 
از احداث شبعه جدید بانک های ایران در خارج و 
بالعکس می شود. برخی دیگر از کشورهای منطقه 
از جمله ترکیه، پاکستان و اردن نیز در فهرست 
خاکستری FATF قرار گرفته اند. FATFبه بهانه 
تصویب نشدن دو لایحه مربوط به مقابله با پولشویی 
و پشتیبانی مالی از تروریسم از سوی ایران و عمل 
نکردن به تعهدات برخاسته از آن، ایران را در لیست 

سیاه خود قرار داده است.

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: »رئیس جمهور ترکیه تاکید 
کرد که تصور نمی کنم دولت جدید ایران تنش با آذربایجان را ادامه 
دهد.« این اظهارات رجب طیب اردوغان است. رئیس جمهوری ترکیه 
می گوید: ایران به دلیل روابط جمهوری آذربایجان و اسرائیل، وارد 
رویارویی با باکو نخواهد شد و چنین تقابلی »کار ساده ای نیست.« 
رجب طیب اردوغان در واکنش به رزمایش نظامی اخیر ایران در 
نزدیکی مرز نخجوان و قفقاز جنوبی، به خبرنگاران گفت: »شخصا 
انتظار ندارم که رویداد های اخیر به تقابل بین ایران و آذربایجان 
منجر شود، زیرا هم آذربایجان با اسرائیل روابط دارد و هم آذری های 
خود ایران را در نظر می گیرد.« او افزود: این اقدام )رویارویی احتمالی 
میان ایران و آذربایجان( »کار ساده ای نیست.« رئیس جمهوری 
ترکیه که کشورش در حمایت از جمهوری آذربایجان در دوره 
اخیر سنگ تمام گذاشته است، تایید کرد که پنج روز دیگر به 
جمهوری آذربایجان سفر خواهد کرد و با »برادرش« الهام علی اف، 
رئیس جمهوری این کشور، در آیین گشایش فرودگاه و نیز گذرگاه 
مرزی شرکت خواهد کرد. سخنان رجب طیب اردوغان درخصوص 
رزمایش نظامی اخیر ایران در نزدیکی مرز جمهوری آذربایجان، 
نخستین اظهارنظر علنی او بعد از بروز تنش در مناسبات تهران و 
باکو طی دو ماه گذشته است. ترکیه تا دیروز سعی کرد به طور رسمی 
وارد چالش ایران و جمهوری آذربایجان نشود. آن طور که محسن 
پاک آیین سفیر سابق ایران در باکو گفته: »ترکیه به صورت سنتی با 
ارمنستان اختلاف دارد، بنابراین ترکیه با آن رویکرد ضد ارمنستانی 
خود سعی دارد اقدامات تحریک آمیز انجام دهد که اختلافات 
آذربایجان و ارمنستان کماکان باقی بماند. نکته دوم اینکه ترکیه 
مخالف روابط ایران و ارمنستان است و در منطقه هم ایران را به نوعی 
رقیب خود می داند. خبرنگاری که دو روز پیش با الهام علی اف 
گفت وگو کرد از خبرگزاری آناتولی بود و جهت گیری سوالات مطرح 
شده هم کاملا ضدایرانی بود و سعی کرد رئیس جمهور آذربایجان را 
به مسیری هدایت کند که ایشان مواضع دور از انتظاری مثل مساله 

رزمایش ایران در حوالی ارس را اتخاذ کند. بنابراین باید مراقب 
رویکردهای ترکیه هم در این زمینه بود.«

 ماجرا چه بود؟
دو راننده ایرانی در مرز آذربایجان بازداشت شدند و همین موضوع 
باعث شد تا بار دیگر تنش میان ایران و آذربایجان بالا بگیرد. وضع 
جریمه بر مسیر عبور کامیونداران ایرانی از جاده ای در ارمنستان که 
بخشی از آن از اراضی تازه آزاد شده آذربایجان می گذرد، به بازداشت 
چند کامیوندار ایرانی منجر شد. همین موضوع واکنش ایران را به 
دنبال داشت و وزارت خارجه ضمن تاکید بر رعایت حسن  همجواری 
و برادر و دوست خواندن آذربایجان خواستار آزادی کامیوندار ها و 
احترام این کشور به مرز های مشترک دو کشور شد که به تازگی این 
رانندگان آزاد شدند. پس از آن برگزاری رزمایش مشترک نظامی 
میان ترکیه و آذربایجان در آن سوی خزر واکنش تهران را به دنبال 
داشت. در مقابل ایران نیز در یک هفته اخیر دو رزمایش با مشارکت 
نیرو های سپاه و ارتش برگزار کرد و ادوات نظامی ایران در مرز های 
مشترک ایران و آذربایجان مستقر شدند. در طی هفته اخیر مقامات 
آذربایجان سعی کردند تا با اظهاراتی وانمود کنند دستاوردهای 
زیادی در ایجاد تنش با ایران نصیب آنها شده است البته باید 
دانست جمهوری آذربایجان تنها در نقش یک بازیچه و مجری 
دستورات رژیم صهیونیستی در منطقه است بدین معنا که ایجاد 
اختلاف و چالش در منطقه به این کشور دیکته می شود. »حسین 
امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در جریان 
تقدیم رونوشت استوارنامه سفیر جدید جمهوری آذربایجان در 
ایران، تصریح کرد »حضور فعال رژیم صهیونیستی در آذربایجان 
علیه امنیت ایران را برنمی تابیم.« آذربایجان درحالی که حمایت 
نظامی ترکیه، اسرائیل و پاکستان را پشت سر خود احساس می کند، 
پنداشته که می تواند در برابر قدرت منطقه ای ایران عرض اندام کند.

 تهدید حربه نخ نما
مقامات جمهوری آذربایجان تا به امروز تنها از حربه نخ نما شده 

تهدید برای تداوم چالش با ایران استفاده می کنند مانند چند روز 
پیش که رئیس جمهور این کشور مدعی شد: »ارمنستان در تبانی 
با ایران از مناطق اشغالی سابق جمهوری آذربایجان )در اشاره به 
مناطق تحت اشغال جمهوری ارمنستان که در پی آتش بس قره باغ 
آزاد شد( برای انجام قاچاق مواد مخدر به اروپا به مدت حدود ۳۰ 
سال استفاده می کرد.« این ادعای مضحک با پاسخ مسئولان ایران 
و ارمنستان همراه شد. علی اف رئیس جمهور آذربایجان پیش تر 
اظهارات مقام های ایران درباره حضور عناصر خارجی در مرز ایران را 
بهانه های ساختگی خواند و در مخالفت آشکار با اظهارات و اقدامات 
مقام های باکو، مدعی شد جمهوری آذربایجان خواهان احترام در 
مرزهاست. مقام های جمهوری آذربایجان همچنین بدون توجه به 
اصول و قواعد بین المللی و حسن همجواری از طریق تحریف مفاد 
توافق آتش بس قره باغ، به دنبال اعمال خواسته خود برای ایجاد 

کریدوری با هدف تغییرات ژئوپلیتیک در منطقه و مرزها هستند.
 واکنش ایران چیست

ایران بر خلاف جمهوری آذریجان سعی در رفع چالش های 
منطقه دارد بنابراین از تهدید جمهوری آذربایجان خودداری 
می کند اما تصمیماتی اتخاذ می کند که جمهوری آذربایجان بدان 
معترض است مانند اینکه سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در 
بخشنامه ای به شرکت های حمل ونقلی، ممنوعیت ورود رانندگان 
و اتباع ایرانی به منطقه قره باغ و لاچین جمهوری آذربایجان 
را ابلاغ کرد. پس از جنگ ۴۴ روزه بین ارمنستان و آذربایجان، 
رژیم حقوقی و مرزبندی های جدید تغییر کرد و قره باغ به دست 
نیروهای آذربایجان بازپس گرفته شد. با این اتفاق، نیروهای نظامی 
آذربایجان در مرزهای این منطقه مستقر شدند که یک بخش آن 
به حدفاصل پایانه مرزی نوردوز تا ایروان برمی گردد. مدیرکل دفتر 
ترانزیت و حمل ونقل بین المللی سازمان راهداری توضیح داد: در 
این بخشنامه اعلام کردیم که رانندگان ایرانی و اتباع ایرانی برای 
مواجه نشدن با پیامدهای آن و حساسیت های موجود و در راستای 
احترام به تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان – از طریق جمهوری 
ارمنستان – وارد شهر لاچین و منطقه قره باغ نشوند چراکه در این 
صورت ممکن است تبعات حقوقی مانند دو کامیوندار ایرانی به دلیل 
ورود غیرقانونی به خاک این کشور برایشان به وجود بیاید. همچنین 
۱۱ مهر اعلام شد ایران راه ارمنستان از آذربایجان را جدا می کند که 

این خبر برای جمهوری آذربایجان قابل پذیرش نبود.

به دنبال موضع جدید اردوغان 

تــــركـــيه كوتـــاه آمـــد   
 جنگ میان ایران و آذربایجان غیرممکن است                       ایستگاه پایانی سوء تفاهم در روابط تهران و باکو

طرح صیانت از کاربران شبکه های مجازی از زمان طرح با 
حواشی زیادی همراه بود چنانکه تعداد موافقان اصلی آن محدود 
است و برخی مخالفان این طرح مجبور به سکوت هستند هر چند 
موافقان به اعتراض مخالفان اهمیتی نمی دهند و تاکید دارند که 
شبکه های اجتماعی پرمخاطب باید دفتری در ایران تاسیس 
کنند تا اجازه کار با کابران ایرانی داشته باشند مانند آنچه که روز 
گذشته یک نماینده دلواپس مجلس مطرح کرد. حسین میرزایی 
در پاسخ به این سوال که اگر شبکه های اجتماعی در ایران 
دفتر نزنند چه می کنید، گفت: این تفسیر اشتباهی است که 
شبکه های اجتماعی در ایران دفتر نمی زنند، زیرا سالانه چندین 
میلیارد از حضور مردم کشور ما در این اپلیکیشن ها درآمد دارند. 
همچنین در نظر داشته باشید که وجود اپلیکیشن هایی مانند 
اینستاگرام و تلگرام در کشورما برای کشورهایی همچون آمریکا 
غنیمت است. اگر هم این اپلیکیشن ها همراهی نکردند از رقبای 

خارجی و داخلی آنها استفاده می کنیم.

که  بود  دولتمردانی  جمله  از  جهانگیری  اسحاق 
هجمه های زیادی به او شد اما سکوت کرد و این سکوت 
برای حفظ آرامش و عدم سوء استفاده مخالفان بود. مرد 
کرمانی که پله های ترقی را یکی پس از دیگری پیمود و 
سال ها در نقش وزیر و معاون اول رئیس جمهور به ایفای 
نقش پرداخت، این روزها خوشحال است چراکه دومین نوه 
او در روزی عزیز متولد شده و اکنون پدربزرگ دو نوه است. 
او دیروز دلیل حال خویش را چنین روایت کرد: »میلاد 
خجسته پیامبر رحمت و رهایی حضرت محمد)ص( و 
امام جعفر صادق و هفته وحدت مبارک باد. در این روزها 
خداوند به خانواده ما دومین نوه ام را عطا فرمود تا با نگاه 
معصومانه اش برخي رنج هاي ایام را براي لحظه هایي از خود 
دور کنم. خدا کند با بازگشت واقعي به آموزه هاي پیامبر 
گره از کار ما ایرانیان، ما مسلمانان و ما جهانیان در این 

زمان باز شود.«

هنوز حرف وحدیث درباره آنچه در دبی انجام داد تا منجر 
به شایعه دیپورتش از امارات شود ادامه دارد که با یک نشریه 
خارجی مصاحبه کرد و درباره آمریکا اظهارات چالشی داشت. 
محمود احمدی نژاد گفت: مساله بین ایران و آمریکاست. 
اروپایی ها هم در این قضیه تابع آمریکا هستند. سوال این است 
که آیا برجام توانست مساله را حل کند؟ یا حتی شدت اختلاف 
را کاهش بدهد؟ بعد از چند سال می بینیم که نهتنها اختلاف 
حل نشده بلکه بسیار پیچیده تر و عمیق تر شده است. شما 
می دانید مساله هسته ای فقط یک بهانه است. اختلاف ایران و 
آمریکا عمیق تر از این حرف هاست. دیدید که توافق هسته ای 
نتوانست مساله را حل کند. معنایش این است که مشکل 
جای دیگری است. آن را عقلای دو طرف باید بنشینند و حل 
کنند.۴۰ سال هم آمریکا ضرر کرد، هم ایران و هم کشورهای 
منطقه ضرر کردند. بنشینند و مساله را حل کنند و به نظر من 

قابل حل است.

 روزهای خوب
 اسحاق جهانگیری

۴۰ سال است هم ایران 
ضرر کرده هم آمریکا!

غنیمت وجود اپلیکیشن  
اینستاگرام و تلگرام در 

ایران برای آمریکا 

 :FATF گزارش »آرمان ملی«  از نگاه دولت سیزدهم به لوایح

مگرنمیخواستيد
FATFتصويب

بهنامشماسندبخورد؟

   دولت روحاني رفت؛ حالا دست تان باز است تا قفل مبادلات بانکي را باز کنید؛ چرا باز نمي کنید؟


